
Bouw luifel 

De school beschikt over een grote multifunctionele zaal, waar gezamenlijke activiteiten plaatsvinden 
zoals bv. de dagelijkse mis. Maar, om activiteiten te organiseren voor alle groepen samen als het 
regent, was deze ruimte te klein. De oplossing was om aan weerskanten van deze zaal een luifel te 
bouwen. Op die manier kunnen de activiteiten ook doorgaan als het regent. Op onze vraag heeft de 
school een architect onder de arm genomen om voor ons een begroting op te maken voor die twee 
grote luifels. De totale kostprijs was helaas te hoog voor de financiële mogelijkheden van Centro 
Andino. 

 Daarom vroegen we in 
september 2020 om opnieuw 
een begroting op te maken, 
maar dan voor de installatie 
van één luifel. Dit voorstel 
bedroeg minder dan de helft 
als gevolg van de 
voordeligere wisselkoers 
tussen de euro en de lokale 
munt, de guarani. Dit bedrag 
was wel haalbaar omdat we 
ondertussen van de 
bevriende vzw Monthea uit 
Geel een som mochten 
ontvangen na de stopzetting 
van hun activiteiten in Peru 
en de vereffening van hun 
vzw.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



In december 2020 werd gestart met de bouw van de linkerluifel aan de multifunctionele zaal. Door de 
coronacrisis vond de uiteindelijke oplevering niet plaats in mei 2021 zoals gehoopt. De aannemer 
kreeg immers geen ploeg meer bij elkaar om de verre verplaatsing naar de school te maken en te 
zorgen voor de eindafwerking van de luifel. Want, zoals u weet, ligt de school toch zo’n 150 km 
verwijderd van de hoofdstad Asunción.  

 

 

Maar hij is nu klaar! Niet alleen werd een luifel aangebouwd, maar ook de hele linkerzijkant en de 
voorkant van de multifunctionele zaal werden volledig vernieuwd. Waar er vroeger blauwgroene 
plastic platen hingen, zijn die nu vervangen door doorzichtige splinterplastic platen die niet meer 
verkleuren. De lichtinval is daardoor enorm toegenomen. Wij zijn de familie Van Waeyenberge zeer 



erkentelijk omdat ze via hun lokale manager van investeringsbedrijf De Eik de werken zijn gaan 
inspecteren om te checken of de afwerking en de gebruikte materialen even kwalitatief waren als 
degene die de aannemer gebruikt heeft voor de basisconstructie van de luifel in januari. Hun verslag 
was ronduit positief! Door de luifel kunnen de activiteiten doorgaan die anders zouden stilliggen tijdens 
de hevige regenval en hebben de leerlingen de mogelijkheid om afstand van elkaar te bewaren tijdens 
de pandemie. Kostprijs: 25.000 euro. 

  

 



Corona 

Ook al was de situatie in Paraguay niet dramatisch te noemen, zeker niet in vergelijking met de 
gezondheidscrisis in buurland Brazilië, toch waren de directieleden van de school ongerust. De 
kinderen kregen les via opgestuurde invulboekjes en per gsm. Niet ideaal, en niet iedereen werd op 
die manier bereikt. De school bleef het hele schooljaar 2020 gesloten. 

Niet dramatisch, maar op zijn minst was de situatie in het land zorgwekkend te noemen gezien de lage 
beschikbaarheid van bedden op de afdeling intensieve zorgen in de ziekenhuizen. Eind juli 2020 
kwam de bevolking op straat naar aanleiding van wanbeleid van de overheid bij het aanpakken van de 
coronacrisis. Uiteraard hielden mensen zich daarbij niet aan de veiligheidsvoorschriften, waardoor het 
aantal besmettingen steeg. In het departement Presidente Hayes, waar de school zich bevindt, waren 
tot begin augustus 41 bevestigde gevallen bekend, 32 actieve en 1 persoon is overleden. Het zwaarst 
getroffen waren de dichtbevolkte steden, waar de quarantaine niet werd gerespecteerd en evenmin de 
maatregelen ter verspreiding van het virus. Daar was de lockdown langer van kracht.  

 

De school heropende in 2021, maar vele kinderen bleven thuis, uit angst. Onder de opvoeders werden 
er enkele positieve gevallen gemeld en in quarantaine geplaatst. Godzijdank waren hun symptomen 
mild en herstelden ze snel. Op dat ogenblik waren in het hele land meer dan 2.500 besmettingen per 
dag en sterven 45 mensen aan het virus (op een bevolking van meer dan 7 miljoen). De 
vaccinatiecampagne in Paraguay kwam heel erg traag op gang. De 65+’ers werden opgeroepen om 
zich te laten vaccineren, maar werden in de centra teruggestuurd omdat alle beschikbare vaccins op 
waren. De afgelopen maanden heeft het land slechts 250.000 doses gekregen, hoewel de regering 
beweert dat ze veel grotere hoeveelheden heeft aangekocht.  

Eind mei waren er 129 interne leerlingen aanwezig in de school. Bovendien volgden er nog 130 
kinderen afstandsonderwijs van wie de ouders regelmatig de takenboekjes kwamen afhalen en 
terugbrengen. Pas als de coronacrisis min of meer onder controle is, mogen ook de externe 
leerlingen, van wie de ouders op de boerderijen in de buurt werken, zich opnieuw aanmelden. 

Wij beginnen ook aan een nieuw schooljaar. Vanaf de eerste week van februari 2022 kwamen we 
samen met het hele team van opvoeders en leraars om ons voor te bereiden op de komst van de 
studenten vanaf 10 februari. 

Dit jaar zullen we enkel fysiek lessen geven en niet langer afstandsonderwijs organiseren omdat dat 
erg moeilijk is voor onze leerkrachten en ook voor de gezinnen vanwege het gebrek aan degelijk 
internet en de nodige apparatuur. Bovendien ontbreekt het vele ouders aan tijd en voorbereiding om 
hun kinderen te helpen bij hun schooltaken. 

Onze leerlingen zijn nu gearriveerd. We hebben de week van 9 t/m 13 februari besteed aan de 
inschrijvingen. In het internaat hebben we dit jaar zo’n 200 leerlingen. We hebben de inschrijving in 
het internaat afgesloten om aan preventieve isolatie te kunnen doen. We zitten immers nog steeds in 



bubbels. In de isolatieweek hebben de docenten per groep recreatieve activiteiten gedaan met de 
studenten. 

 

Er zijn verschillende studenten die positief testten op Covid. Godzijdank hebben ze allemaal milde 
symptomen, maar het vereist veel inspanning en toewijding van de opvoeders die de ‘besmette’ 
afdelingen begeleiden. Ze hebben immers verschillende groepen om op te letten: diegenen die geen 
symptomen hebben, diegenen die geïsoleerd zijn omdat ze symptomen hebben en anderen omdat ze 
positief getest hebben op Covid. 

Het helpt ons ook vooruit nu we in ons gezondheidscentrum de tests en het uitstrijkje voor de detectie 
van Covid zelf kunnen uitvoeren. Er is een verpleegkundige opgeleid om deze uitstrijkjes te nemen. 
Hierdoor worden mensen met het virus sneller opgespoord en vermindert het aantal infecties door hen 
tijdig te isoleren. 

We zijn hier nu iets meer dan een week bezig met de studenten en zien dat het voor hen absoluut 
nodig is om lessen weer fysiek bij te wonen. Ze hebben maar heel weinig of bijna niets geleerd in de 
tijd dat ze virtuele lessen hadden. 

 

De pandemie in Paraguay neemt af, na twee maanden met vele besmettingen, gehospitaliseerden, 
mensen op de afdeling IZ en overledenen. Nu neemt de golf weer af en zijn mensen niet langer bang. 
Er zijn er nog maar weinigen die zichzelf verzorgen, het doet er voor hen immers niet meer toe en er is 
geen controle meer door de staat. Velen willen niet ingeënt worden en willen ook hun kinderen niet 
laten vaccineren. Sommige ouders van onze leerlingen hebben er helaas voor gekozen hun kinderen 
te komen ophalen om ze niet te laten vaccineren. Jammer. 



 

De kosten liepen hoog op om te voldoen aan alle door de overheid opgelegde voorzorgsmaatregelen. 
Niet enkel de constante kost van maskers en alcoholgel, ook de aankoop van digitale thermometers, 
wasbekkens enz… Daarenboven dienden sommige ramen te worden vervangen en speciale 
ventilators geïnstalleerd om de ruimten voldoende te kunnen ventileren. Wij deden een extra storting 
voor deze kosten te dekken. 

 

 

Vernieuwde melkveehouderij 

In 2022 steunden we het nieuwe aangereikte project van de school: de transformatie van de 
melkveehouderij die niet praktisch was. Door de coronacrisis waren er te weinig oudere leerlingen die 
opgeleid zijn om de dieren te melken, te voederen, de stallen te onderhouden, de koeien bij te staan 
bij bevallingen en de kalfjes te zogen. Door het bestaande melksysteem te moderniseren heeft de 
school minder leerlingen nodig om een grotere productie te verkrijgen. De vrijgekomen leerlingen 
worden ingezet in de kaasmakerij, waar nu nog veel handenarbeid gebeurt. Kostprijs voor dit project: 
6 500 euro. 



  

 

Muziek- en dansproject 

Dankzij de opbrengsten gegenereerd in het kader van de MultiCulturele Vormingsdag van de Sint-
Jorisschool in Bazel en de winst die we daar nog gemaakt hebben met ons pisco- en artisanaalkraam 
konden we in juli 2023 5.000 euro overschrijven op de rekening van Pa ’I Puku voor hun nieuwe 
muziek- en dansproject. 

Tot voor corona waren er op de school zo’n 550 interne indianenkinderen aanwezig. De oudsten 
onder hen hadden een eigen dans- en muziekgroep die regelmatig optrad op de eigen schoolfeesten 
en op feesten in de herenboerderijen in de omgeving. Hierdoor konden ze een zakcentje bijverdienen. 
De meisjes en jongens van de dansgroep hadden hun eigen kledij gemaakt en de leden van de 
muziekgroep bezaten hun eigen instrumenten. 

Na corona zijn er van die 550 internen nog een kleine 300 overgebleven, maar bijna alle danseressen, 
dansers en muzikanten zijn ofwel afgestudeerd, ofwel niet meer aanwezig op school. Daarom 
sponsorden we de aankoop van rollen stof, waarvan de oudste leerlingen weer originele indianen-
feestkleding kunnen maken 

 



Ook werden er door de school muziekinstrumenten aangekocht zoals gitaren en werd een 
muziekleraar aangesteld om de leerlingen twee uur per week gitaarles te geven. Zowel de kleding als 
de instrumenten blijven eigendom van de school.  

 


